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V tomto dvojčísle:
— Rozhovor s Lucií Kořínkovou
— Z pohádky do pohádky
— Koncert Ostrova života
— Investiční akce města
— Okolo 80 dubů – cyklozávod
— Svoz nebezpečného odpadu

Příloha: Nové Město –
Neustadt IV

Hrádecko je nově
zdarma

Od čísla HRÁDECKA, které právě čtete,
dochází ke změně jeho distribuce.
Uvažovalo se o ní několik měsíců. 
I v době internetových stránek, sociál-
ních sítí, Instagramu, nebo video ka-
nálu YouTube HRÁDECKO stále plní
svoji úlohu pro nezanedbatelnou sku-
pinu čtenářů. Původní návrhy počítaly
s distribucí HRÁDECKA prostřednic-
tvím České pošty do každé poštovní
schránky ve snaze usnadnit jeho cestu
ke čtenářům. Na základě výsledků an-
kety, která k tomuto tématu proběhla
na facebooku, ale byla zvolena mož-
nost jiná. Kdo chce, HRÁDECKO bude
mít zdarma, ale nikoliv v poštovní
schrán ce, nýbrž na místech, kde ho
dosud kupoval. Distribuce tedy bude
probíhat podobně jako u oblíbeného
týdeníku 5+2. Město tak ušetří na dis-
tribuci do schránek. Celkové náklady
pro město se vzhledem k celkovému
rozpočtu zvýší jen nepatrně. 

Zároveň na toto místo patří omluva
za prodlevu, která mezi jednotlivými
čísly HRÁDECKA vznikla. Výtisk, který
držíte v ruce, plní úlohu dvojčísla za
květen a červen s rozšířenou barevnou
vložkou.

Investice do škol: nové učebny, čistý
vzduch, úspora za energie

Investice v hodnotě více než třiceti milionů korun jsou připraveny pro dvě největší školní budovy 
v Hrádku nad Nisou. ZŠ Lidická získá nástavbu s několika učebnami nad současnými šatnami a do-
končen bude projekt snížení energetické náročnosti. Na střeše ZŠ T. G. Masaryka přibude fotovoltaická
elektrárna, všechny učebny budou automaticky větrány a s velkou pravděpodobností budou rekon-
struovány rozvody elektřiny, vody a kanalizace v přístavbě školy.

Budova ZŠ Lidická, na rozdíl od ostatních školních budov, nebyla vzhledem ke svému umístění 
v městské památkové zóně celoplošně zateplená. Už v roce 2014 ale byla postupně vyměněna většina
oken, která jednak pomohla snížit tepelné ztráty a zároveň vylepšila vzhled budovy. „Projekt snížení
energetické náročnosti bude letos pokračovat výměnou zbývajících oken a dveří, zateplením stropu
pod půdou staré budovy, modernizována bude také kotelna,“ říká starosta města Josef Horinka. 
Zateplení fasády a výměna energeticky nevýhodných kopilitů čeká přístavbu školy, ve které jsou dnes
umístěny šatny a posilovna. Přístavba se ale zároveň dočká zvýšení o jedno podlaží, ve kterém budou
umístěny nové učebny a kabinety. Protože jsou oba záměry propojeny, hledá se nyní společný doda-
vatel obou akcí. 

Nástavba nad stávajícími šatnami má škole umožnit další rozvoj. „Budou v ní umístěny dvě učebny
cizích jazyků, jedna technicko-řemeslná učebna a 4 kabinety,“ říká starosta města Josef Horinka. Sou-
částí stavby bude také zajištění bezbariérovosti výstavbou venkovního výtahu na objektu školy a bez-
bariérových toalet v budově školy.

„Naše škola v současnosti realizuje projekt Řemesla v Trojzemí. Společně se školami ze svazku
Š:schkola v Rumburku, Hartavě a Ebersbachu jsme získali peníze na tvorbu vzdělávacích programů 
zaměřených na technické a řemeslné obory,“ vysvětluje ředitel ZŠ Lidická Jaroslav Poláček. Zatímco
pro 1.–3. ročník a 7.–9. ročník budou nové programy zaměřeny na robotiku, pro 4.–6. ročník na ruční
a strojní obrábění. „Každá ze škol svazku si pro zpracování vybrala nějaké téma. Takže bude zpraco-
váno textilnictví a také zemědělství. V Hrádku cítíme jako významné obrábění, dokonce máme po-
tvrzený zájem firem se na výuce podílet,“ dodává Jaroslav Poláček. V rámci projektu získala škola také
peníze na nákup 4 soustruhů. Na spolupráci by se ráda dohodla se ZŠ T. G. Masaryka, která má v pří-
stavbě prostory pro jejich umístění. Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
6. schůze rady města
6. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 11. dubna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila rozpočty příspěvkových organizací města
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Multisport

Team, z. s., ve výši 30 000 Kč na úhradu nákladů spojených se spor-
tovní činností spolku (týmové oblečení, úhrada startovného, sportovní
materiál pro nácvik) 

— schválila návrh smlouvy o dotaci na projekt Revolutiontrain Hrádek
n. N. – Zittau, podpořeného v rámci Fondu malých projektů v Pro-
gramu přeshraniční spolupráce Česká republika – Svobodný stát 
Sasko 2014–2020, při celkových nákladech projektu 19 049,85 Eur
(476 246,25 Kč), výši dotace 15 000 Eur (max. 85 % z celkových uzna-
telných výdajů, 375 000 Kč) a spolufinancování ve výši 4 049,85 Eur
(101 246,25 Kč), při kurzu1Euro = 25 Kč

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Sportovní 
oddíl Goodway, z. s., ve výši 30 000 Kč na realizaci 17. ročníku tradič -
ního mezinárodního marathónu horských kol Bike babí léto v Hrádku
nad Nisou konaného dne 18. 8. 2018 

— schválila poskytnutí daru ve výši 11 232 Kč na zajištění poskytování
sociálních služeb pro klienty Domova pro seniory, Vratislavice nad
Nisou, příspěvková organizace

— schválila dodavatele veřejné zakázky Zvýšená bezpečnost v ul. Do-
nínská, Hrádek nad Nisou, a to firmu 1. jizerskohorská stavební spo-
lečnost, s. r. o., za celkovou cenu 1 757 076,37 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky HTÚ lokalita pro výstavbu 
rodinných domů v ul. Pod Ovčím kopcem, Hrádek nad Nisou, a to
firmu 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o., za celkovou cenu
1 904 993,14 Kč 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Údržba zeleně města Hrádek
nad Nisou 2018–2022, a to sdružení firem JIB, s. r. o., a Jindřich Bur-
sík, Stará Boleslav – Brandýs nad Labem za celkovou nabídkovou cenu
5 544 778 Kč bez DPH.

7. schůze rady města
7. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 9. května, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Outdoor Chal-

lenge, z. s., ve výši 30 000 Kč na podporu akce Triatlon Hrádek nad
Nisou 2018 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Náboženská
obec Církve československé husitské v Hrádku nad Nisou ve výši 
50 000 Kč na zajištění oprav historické památky – Chrámu Pokoje 
a dále fary (dokončení pokládky dlažby, výmalba, drobné stavební
úpravy)

— schválila poskytnutí daru ve výši 10 000 Kč žadateli ČR – Hasičský zá-
chranný sbor Libereckého kraje na zajištění konání Mistrovství České
republiky v požárním sportu v roce 2018 v Liberci  

— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci Ope-
račního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt Instalace
fotovoltaického systému na střechu ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad
Nisou ve výši 445 541,20 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši
668 311,80 Kč v souladu s Registrací akce a Rozhodnutím o poskyt-
nutí dotace

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 7.3 Stavebně historický průzkum na projekt Stavebně histo-
rický průzkum objektu č. p. 67, ul. Gen. Svobody, Hrádek nad Nisou
ve výši 14 610 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 34 090 Kč 
a pověřuje starostu města podpisem Smlouvy o poskytnutí účelové
dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje

— schválila poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč Občanskému sdružení
Hrádek n. N. – Ostrov života

— schválila přidělení zakázky Oprava podlah hasičské zbrojnice firmě
Miroslav Dušánek – podlahářství za cenu 145 296,8 Kč s DPH 

— schválila přidělení veřejné zakázky na stavební práce Oprava západní
fasády KD Beseda č. p. 124 Hrádek nad Nisou – zázemí pro účinku-
jící a provedení nátěru nově provedené fasády firmě Stavby MH – Mi-
roslav Hochman za nabídkovou cenu 167 384,00 Kč s DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Vybudování dětské skupiny 
v Hrádku nad Nisou – Interiér (opakované zadání), a to firmu ABCD
Služby školám, s. r. o., za celkovou cenu 622 521 Kč včetně DPH. 

8. schůze rady města
8. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 23. května, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Programu

7.2 Záchrana a obnova památek v Libereckém kraji na projekt Výměna
oken a dveří v objektu č. p. 124 „Camelot“ ve výši 269 800 Kč a zajiš-
těném spolufinancování ve výši 629 827 Kč 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Dodavatel 2 ks osvětlovacích sou-
prav v rámci projektu 4 města zachraňují přes hranice, a to firmu 
RQT Group, s. r. o., za celkovou nabídkovou cenu 258 722 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Dodavatel protipovodňových 
zábran pro JSDHO Hrádek nad Nisou v rámci projektu 4 města za-
chraňují přes hranice, a to firmu REO AMOS, spol. s r. o., za celkovou
nabídkovou cenu 163 350 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Dodavatel suchých obleků a zá-
chranářského, pracovního člunu v rámci projektu 4 města zachraňují
přes hranic,a to firmu Nautico, s. r. o., za celkovou nabídkovou cenu
254 221 Kč vč. DPH

— schválila finální verzi textové části Kroniky města Hrádek nad Nisou pro
rok 2017

— udělila souhlas zřizovatele se zapojením Základní školy Lidická do pro-
jektu Potravinová pomoc dětem v Libereckém kraji 4 

— schválila poskytnutí daru ve výši 5 000 Kč Fokusu Liberec, o. p. s.
— schválila poskytnutí finančního příspěvku Lince bezpečí ve formě daru

ve výši 5 000 Kč na poskytování služeb prostřednictvím bezplatné 
telefonní linky, e-mailu a chatu dětem i dospělým, kteří hledají pomoc
při řešení negativních životních situací

— schválila výběr dodavatele herního prvku pro dětské hřiště umístěné na
Dolním Sedle, a to firmu TR ANTOŠ, s. r. o., Turnov, za cenu 173 393 Kč
včetně DPH

— schválila výběr dodavatele herního prvku pro dětské hřiště umístěné 
v Doníně, a to firmu Bonita Group Service, s. r. o., za cenu 101 615,80
Kč včetně DPH

— schválila přidělení zakázky Odstavná a manipulační plocha v sídlišti
Pod Tratí firmě Baslet, s. r. o., za cenu 296 842 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky Oprava chodníku a rozšíření parkovacího
stání u domu č. p. 634 firmě Baslet, s. r. o., za cenu 246 416,50 Kč včetně
DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky Rekonstrukce ZŠ Lidická – Oprava
silnoproudých rozvodů společnosti Říha a Bureš, spol. s r. o., Libe-
rec 10 – Františkov, s celkovou nabídkovou cenou 2 017 242 Kč včetně
DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky na dodávku elektrického varného
kotle do školní kuchyně u ZŠ T. G. Masaryka firmě Segap – Vladimír
Pfeifer, Liberec, za nabídkovou cenu 253 495,00 Kč s DPH 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci Hrádek nad Nisou, kou-
pa liště Kristýna – cesta uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a fir-
mou JOSTAV, spol. s r. o., předmětem dodatku je specifikace nepředví-
datelných víceprací, celková cena díla bude navýšena o cenu víceprací
po odečtení méně prací 235 045,17 Kč s DPH 

— schválila ceník č. 1/2018 pro prodej dřeva z pokácených stromů ve
městě Hrádek nad Nisou rostoucích mimo lesní pozemky platný od 
23. 5. 2018 do 22. 5. 2019.

4. mimořádná schůze rady města
4. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 18. dubna,
se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila v souladu se zápisem hodnotící komise rozdělení finančních

prostředků z Dotačního programu města Hrádek nad Nisou pro rok
2018 jednotlivým žadatelům v Podprogramu na projekt a v Podpro-
gramu na podporu volnočasových aktivit 

— schválila přidělení veřejné zakázky Výměna vrchních rozvodů veřej-
ného osvětlení AlFe za izolované rozvody AES v rámci rekonstrukce
rozvodné sítě NN ČEZ Distribuce a demontáž a montáž svítidel VO,
a to společnosti EMJ, s. r. o., za celkovou cenu 550 066,22 Kč vč. DPH 

— schválila uzavření smlouvy o poskytnutí nadačního příspěvku ve výši
70 160 Kč na realizaci projektu Zvýšení stability  lesních porostů města
Hrádek nad Nisou mezi městem Hrádek nad Nisou a Nadací Ivana
Dejmala pro ochranu přírody ve prospěch města Hrádek nad Nisou. 
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6. mimořádná schůze rady města
6. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 30. května,
se zabývala těmito záležitostmi:
— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu 4 města za-

chraňují přes hranice – protipovodňový přístřešek (2. zadání) vítě-
znému uchazeči Miroslavu Hochmanovi s celkovou nabídkovou cenou 
2 366 518 Kč včetně DPH

— schválila zhotovitele technického dozoru investora na stavbě Snížení
energetické náročnosti a nástavba odborných učeben ZŠ Lidická, a to
společnost Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Petřiny za cenu 
459 800,00Kč vč. DPH a dále koordinátora BOZP, a to firmu Energy Be-
nefit Centre, a. s., za cenu 128 260 Kč vč. DPH 

— rozhodla o zrušení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku
Komunitní centrum Hrádek nad Nisou (Schubertova vila), neboť po
uplynutí lhůty pro podání nabídek v zadávacím řízení není po vylou-
čení jediného účastníka žádný jiný účastník zadávacího řízení a záro-
veň schválila vypsání nového zadávacího řízení.

Ze zasedání zastupitelstva města
3. zasedání zastupitelstva města
3. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 28. března,

se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo odpis nedobytných pohledávek a závazků v celkové výši 

296 940,10 Kč z účetní evidence města Hrádek nad Nisou vyplývající
z majetkové správy

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 2. Rozpočet města 2018 po změ -
ně č. 2 má stanoven celkový objem příjmů částkou 177 457 960,20 Kč,
celkový objem výdajů částkou 317 093 709,20 Kč a salda ve výši 
139 635 749 Kč ve třídě financování.

— schválilo závěrečný účet města Hrádek nad Nisou za rok 2017, a to
bez výhrad, vzalo na vědomí obsah Zprávy nezávislého auditora 
o výsledku přezkoumání hospodaření města Hrádek nad Nisou za
rok 2017, schválilo účetní závěrku města Hrádek nad Nisou za rok
2017, sestavenou k rozvahovému dni 31. 12. 2017

— schválilo Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí návratné finanční vý-
pomoci z rozpočtu města Hrádek nad Nisou Římskokatolické farnosti
Hrádek nad Nisou ve výši 1 400 000 Kč na předfinancování projektu
Paměť v krajině Trojzemí 

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 50 000 Kč Hospicu 
sv. Zdislavy, o. p. s., na podporu provozu hospicové péče a pověřuje
starostu města podpisem darovací smlouvy

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 40 000 Kč Oblastní 
charitě Liberec na náklady spojené s provozem Domova pokojného
stáří – Domova sv. Vavřince v Chrastavě 

— schválilo Pravidla pro činnost osadních výborů 
— schválilo Logomanuál města Hrádek nad Nisou.

4. zasedání zastupitelstva města
4. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 18. dubna,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo přidělení částky ve výši 17 000 Kč jako příspěvek z celkové

alokované částky v rámci Programu regenerace MPR a MPZ pro rok
2018 a závazný spolupodíl města ve výši 33 000 Kč (10,2 % z uzna-
telných nákladů) pro Římskokatolickou farnost Hrádek nad Nisou 
na opravu havarijního stavu úžlabí střechy na kostele sv. Bartoloměje
v Hrádku nad Nisou 

— schválilo právní akt Registrace akce a rozhodnutí o poskytnutí dotace
pro projekt „Nástavba odborných učeben – ZŠ Lidická v Hrádku nad
Nisou“, podpořený v rámci Integrovaného regionálního operačního
programu, v předpokládané výši celkových nákladů 17 622 444 Kč,
výši dotace 15 647 844,60 Kč, výši vlastního podílu 1 974 600 Kč.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

Hrádecko
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně dPH

35–6. ãíslo,
květen, ãerven 2018z radnice

Dokončení ze strany 1
Mohla by tak vzniknout moderně vybavená řemeslná učebna. Učebna
robotiky vznikne v nové nástavbě. Oba projekty se tak vhodně doplňují.
„Na přípravě vzdělávacích projektů už pracujeme. Zkoušet v praxi je bu-
dou školy svazku Š:schkola. A samozřejmě je poté nabídneme i dalším
školám, které o to budou mít zájem,“ dodává Jaroslav Poláček.

Na dokončení „zateplování“ budovy ZŠ Lidická je počítáno s náklady
asi 8,5 mil Kč, na nástavbu s učebnami 14,7 mil. Kč. „Na oba projekty
město úspěšně žádalo o dotace, které mají pokrýt 16,5 mil. Kč,“ dodává
Josef Horinka. Město bylo v případě snižování energetické náročnosti
úspěšné v Operačním programu Životní prostředí, na nástavbu přispěje
Integrovaný regionální operační program. Pokud výběrové řízení na do-
davatele proběhne bez problémů, mělo by se začít stavět ještě letos 
o prázdninách. Nástavba odborných učeben má být hotova do konce
příštího školního roku.

Pro budovu ZŠ T. G. Masaryka jsou připraveny tři projekty. Pro první
z nich, instalaci solární elektrárny na nejstarší budovu školy, se už hledá
dodavatel. Nová fotovoltaická elektrárna bude mít výkon 18,9 kWp 
a bude doplněna bateriovým systémem. Na rozdíl od elektráren, které
dodávají vyrobenou elektrickou energii do sítě, bude nová solární elekt-
rárna zásobovat především školu. V době nejvýraznějšího slunečního
svitu se baterie nabijí a pokryjí část spotřeby v čase, kdy solární panely
budou energie dodávat méně. Případný přebytek bude rovněž dodáván
do energetické sítě, ale výpočty ukazují, že se tak pravděpodobně stane
jen výjimečně, a to jen v červenci, kdy má škola minimální spotřebu
elektřiny a elektrárna naopak vyrobí maximum energie.

Za průměrných podmínek elektrárna vyrobí asi 18 MWh elektrické
energie za rok. Tvořit ji bude 70 panelů. Elektrárna pokryje asi 15 % roční

spotřeby školy. Při ceně elektrárny necelý 1 mil. Kč se návratnost inves-
tice počítá okolo 15 let. Město na její instalaci získalo dotaci 40 % z Ope-
račního programu Životní prostředí, což návratnost pro město ještě zkrátí.

Druhý projekt z Operačního programu Životní prostředí uvítají žáci 
i učitelé, protože zlepší klima v učebnách. Instalace vzduchotechnických
jednotek vyřeší nucené větrání spojené s rekuperací. Systém bude sám
hlídat koncentraci oxidu uhličitého ve třídách a v případě potřeby 
vyvětrá. Pod stropem v každé učebně, v dílnách, v družině i v tělocvičně
bude ústit potrubí, svedené do vzduchotechnických jednotek. Dvě jed-
notky budou umístěny na půdě staré budovy, jedna nad tělocvičnou 
a jedna v přístavbě školy. Automatické větrání bude ve všech 23 učebnách
i v tělocvičně. Odhadované náklady na celý projekt jsou asi 6,5 mil. Kč.

Úplně poprvé bylo město úspěšné se žádostí o dotaci na Ministerstvu
financí. Pro rok 2019 získalo devítimilionovou dotaci na rekonstrukci pří-
stavby ZŠ T. G. Masaryka. Podmínkou pro její získání je už jen schválení
státního rozpočtu. Projekt počítá s rozšířením stávajících kapacity uče-
ben v přístavbě školy v prostorách, které v minulosti využívala základní
umělecká škola. V celé přístavbě budou rekonstruovány rozvody elek-
třiny, vody, kanalizace, sociální zařízení a povrchy stěn a stropů.

Kromě popsaných projektů, podpořených z různých dotačních pro-
gramů, se chystá ještě oprava elektroinstalace v budově ZŠ Lidická. Vy-
měněny budou všechny rozvody elektřiny včetně rozvaděčů. V učebně
fyziky a chemie bude nové osvětlení a v budově bude instalováno také
nouzové osvětlení. V rozpočtu města je na opravu elektroinstalace při-
praveno 2 mil. Kč.

Dalších čtvrt milionu korun je připraveno na výměnu části stoupacích
potrubí splaškové kanalizace a stoupacích a připojovacích potrubí vodo -
vodu v budově ZŠ Lidická.

Investice do škol: nové učebny, čistý vzduch, 
úspora za energie



Hned třikrát bylo město Hrádek nad Nisou úspěšné při žádání o dotaci
na projekty, které pomohou především zlepšit vzhled krajiny, ve které 
žijeme. Díky prvnímu z nich bude pokračovat revitalizace dubové aleje
na Žitavské ulici. V 1. etapě byly na jaře duby v úseku od Lidového domu
po kruhový objezd odborně ošetřeny. Jedenáct stromů bylo ale dendro-
logy označeno pro jejich špatný zdravotní stav ke kácení. Díky projektu
z Fondu malých projektů Euroregionu Nisa budou tyto stromy po skon-
čení vegetačního období pokáceny a nahrazeny novou výsadbou.

Revitalizace čeká také lipovou alej na Uhelné. Stejně jako dubové aleje
v Hrádku, je i alej na Uhelné významným krajinným prvkem, který si 
zaslouží naši ochranu. V rámci tohoto projektu se bude upravovat také
okolí zachráněné kaple Panny Marie Pomocné. Upraveno bude pro-
stranství před kaplí, počítá se s dětským hřištěm, vybudováním posezení
a instalací informačního panelu.

Krajina v okolí Hrádku nad Nisou je bohatá na drobné památky. Léta
byly zanedbávány, až od roku 2003 o ně začalo pečovat Sdružení pro 
záchranu drobných sakrálních památek. Aktivity sdružení po té částečně
převzalo město. Postupně byla každým rokem představena jedna opra-
vená památka. Třetí schválený projekt z Euroregionu Nisa podpoří toto
úsilí hned na třech památkách najednou. Obnovy se dočká Zámecký
kříž, který se nachází při vjezdu do Hrádku na Liberecké ulici. Právě Zá-
mecký kříž byl tou první opravenou památkou a po 15 letech si zaslouží
další obnovu. O několik set metrů níže se na Liberecké ulici, na křižo-
vatce u benzínové pumpy, nachází socha sv. Anny. Je vyrobena z pí-
skovce, který špatně odolává povětrnostním podmínkám. Bude proto
rovněž odborně ošetřena dříve, než bude zásadně poškozena.

Třetí památkou, která bude obnovena, je Zwergerův kříž. Stával 
v Luční ulici u lávky u Koruny. Býval nejstarším křížkem ve městě z roku
1799, který ale sebrala povodeň v roce 2010. Z kříže se tehdy dochoval
jen spodní stupeň. Replika kříže bude zhotovena podle dobových foto-
grafií.

4 ze společnosti

Nový altán od Ježíškových
vnoučat

Plnit přání seniorům si klade za cíl projekt Českého rozhlasu Ježíškova
vnoučata. Od roku 2016, kdy oslovil stovky domovů seniorů a posbíral
tisíce přání jejich obyvatel, dokázal spolu s dárci splnit už na 14 000 
z nich. Jedním ze splněných přání je i pergola u domu s pečovatelskou
službou v Nádražní ulici. Vyrostla díky mohelnické firmě Hella, která 
pergolu i s montáží věnovala. Do Mohelnice patří velké poděkování.
Projektu se účastnilo i město Hrádek nad Nisou, které se postaralo o zá-
klady a následně dokončilo střešní krytinu a podlahu.

Uzavření zubní ordinace 
v chotyni

Zubní ordinace v Chotyni je do odvolání pro nemoc uzavřena.
Zubní pohotovost funguje v soboty, neděle a svátky takto:

— od 8 do 13 hodin na adrese Krajská nemocnice Liberec, Husova
357/10, Liberec (pavilon Oddělení následné péče – budova D), 
tel. 485 312 187

— od 18 do 22 hodin na adrese Soukenné nám. 121/1, Liberec, 
budova DUNAJ – 4. patro, tel. 777 738 625

Euroregion Nisa byl úspěšný se svou žádostí o dotaci na projekt Kolem
kolem Jizerek. Okruh, který vznikne v česko-polském příhraničí, sice nese
název podle Jizerských hor, ale těžit z něj budou i obyvatelé Hrádku 
a Uhelné. A nejen cyklisté, ale i motoristé. Jeden z úseků, které projekt
řeší, je totiž cyklostezka z Bílého Kostela do Chotyně, vedená loukami 
a lesem, tedy mimo stávající silnici podél Nisy. A kdo tudy v sezóně jezdí,
ví, že frekvence cyklistů je zde zvláště za slunečných dnů velká. Nová cy-
klostezka odvede cyklisty ze silnice a tím zvýší bezpečnost všech účast-
níků silničního provozu. 

Dalším úsekem, který se bezprostředně týká Hrádku nad Nisou, je 
cyklostezka na Uhelnou. Od tzv. Spálené lípy až na Uhelnou dostane 
komunikace nový povrch.

Na cyklostezky pod horami dá Evropská unie 75 milionů, celkové 
náklady jsou odhadnuty na 90 mil. Kč. „Vznikne okruh dlouhý dvě stě
dvacet kilometrů. Nové nebo rekonstruované cyklostezky tvoří osmdesát
dva kilometrů,“ řekl jednatel Euroregionu Nisa Jaroslav Zámečník. „Vět-
šina nových a rekonstruovaných cyklostezek přibyde do roku 2021 v Pol-
sku, ale zhruba dvacet kilometrů vznikne na Liberecku a Jablonecku.“ 
Lídrem projektu se stal Euroregion Nisa a zapojily se do něj města, obce,
Liberecký kraj, polský okres Lubaň a Lesy České republiky.

„Do projektu patří také dva kilometry dlouhá cyklostezka mezi Chras-
tavou a Bílým Kostelem, která je již hotová“ dodal Zámečník. „Nejdelší
úsek z nových cyklostezek na českém území vznikne v Jablonci nad Ni-
sou. Bude dlouhý přes osm a půl kilometru. Začne v Proseči a přes město

povede do Lučan nad Nisou. Ve Vratislavicích vyroste cyklostezka dlouhá
více než pět kilometrů.“

Dvěstědvacetikilometrový okruh protne Smržovku, Jablonec, Liberec,
Chrastavu a Hrádek nad Nisou. Přes polskou Bogatyni se dostane do
Frýdlantu. Odtud se vrátí do Polska, tam těsně mine jezero Niedow, 
zamíří k Lubani a přes Mirsk a Svěradův Zdroj doputuje do české části 
Jizerských hor.

„Okruh zavede cyklisty k významným historickým památkám a do
míst s krásnou přírodou,“ upozornil Zámečník. „Předpokládáme, že
nové cyklostezky zvýší zájem o dosud opomíjené podhůří Jizerských hor,
kde se nacházejí prameny řek, zříceniny hradů nebo zámky. Projekt 
Kolem kolem Jizerek pomůže majitelům hotelů, penzionů, restaurací 
a dalším podnikatelům, kteří žijí z cestovního ruchu.“

Projekt pomůže rovněž lesní cestě z Machnína přes Hamrštejn do
Chrastavy – Andělské hory. Jsou v ní prohlubně a v prudkém sjezdu 
k Nise z ní vyčnívají kameny. Cestu vlastní Lesy České republiky a na její
vylepšení obdrží dotaci více než tři miliony korun.

Před Andělskou horou kodrcají zatím kola po zašlém kovovém mostě.
Město Chrastava využije na výstavbu nového mostu právě dotaci z Ev-
ropské unie.

Projekt vymyslela Iveta Moravcová, cyklokoordinátorka z Krajského
úřadu v Liberci. Na obsáhlé žádosti o dotaci z Evropské unie pracovalo
přes sto lidí. „Uspěli jsme ve velké konkurenci, z padesáti česko-polských
projektů podpořila unie jen dvanáct,“ konstatoval Zámečník.

Nové stezky zvýší bezpečnost cyklistů

Tři projekty z euroregionu Nisa



Drogy, jejich relativní dostupnost a případy jejich zneužívání, se bohužel
týká i Hrádku nad Nisou. Jako jednu z možností prevence město připra-
vilo návštěvu tzv. Revolution Train, protidrogového vlaku. Jde o projekt
založený na smyslovém prožitku a interaktivitě.

Vlakovou soupravu Revolution Train tvoří celkem šest vagonů o délce
165 m. Vagony jsou uzpůsobeny do podoby multimediálních sálů, 
v nichž se v několika rovinách odehrává příběh o příčinách, vývoji a dů-
sledcích drogové závislosti. Návštěvníci protidrogového vlaku tímto 
příběhem procházejí a díky možnostem interaktivních technologií se 
aktivně stávají jeho účastníky.

V Hrádku nad Nisou bude vlak k dispozici ve dnech 22. 6.–23. 6. První
den, tedy v pátek 22. 6., je program zaměřen na organizované skupiny
žáků hrádeckých základních škol, v odpoledních časech od 16.00 do 18.20
a celou sobotu 23. 6. od 8.00 do 18.20 se informačního a vzdělávacího
programu ve vlaku může zúčastnit i veřejnost, občané z Hrádku a okolí.

Prohlídka protidrogového vlaku je vhodná pro děti a mládež ve věku
12–17 let. 

Tuto vzdělávací nabídku protidrogového vlaku charakterizuje její 
organizátor, Nadační fond Nové Česko, následovně:
— projekt Revolution Train rozšiřuje dosavadní přístupy k primární pro-

tidrogové prevenci
— multimediální vlaková souprava Revolution Train je unikátním nástro-

jem, který přináší novou formu všeobecného preventivního programu
skrze interaktivní a zážitkové vzdělávání

— cílem vlakového programu je prostřednictvím zapojení všech lidských
smyslů efektivně zapůsobit na návštěvníka vlaku, na jeho pohled na
legální i nelegální drogy, závislosti a inspirovat jej k pozitivním život-
ním volbám
Ten, kdo se chce dozvědět více, nechť navštíví internetové stránky, kde

je k dispozici i 3D-vizualice http://www.revolutiontrain.cz/v2/projekt.php.
Příjezd vlaku do Hrádku a s tím související projekt Revolutiontrain Hrá-

 dek n. N. – Zittau byl podpořen z Fondu malých projektů v Euroregionu
Nisa v programu Spolupráce na podporu přeshraniční spolupráce mezi
Českou republikou a Svobodným státem Sasko z prostředků Evropského
fondu pro regionální rozvoj.

55–6. ãíslo,
květen, ãerven 2018ze společnosti

Jednota bratrská v novém
V nově zrekonstruovaných prostorách v bývalé továrně Benar proběhlo
13. dubna setkání přátel Jednoty bratrské a oficiální otevření nových 
prostor za účasti zástupců města Hrádek nad Nisou, pana starosty Josefa
Horinky, pana místostarosty Pavla Farského, pana radního Jana Kreč-
mana a řady přátel a fandů naší práce ve městě. Účasti všech přátel si ne-
smírně vážíme, jelikož nejde o prázdné pózy, ale o opravdové fandovství.

Tyto prostory jsou především určeny k práci s mládeží v rámci klubů
Vagón, Gentlemani a dámy a také k práci s rodinami v rámci rodinného
klubu Mašinka. Ve spolupráci s obecně prospěšnou společností Maják
zde provozujeme sociální službu pro děti a mládež v rámci nízkopraho-
vého klubu Depo.

Do budoucna také chystáme například kurz malby a další aktivity
nejen pro rodiny.

O výchově v Mašince
Rodinný klub Mašinka je určen pro rodiče a prarodiče dětí od 0 do 6 let.
V Hrádku nad Nisou působí od roku 2014 a nabízí programy zaměřené
na podporu těchto rodin. Od ledna 2018 sídlí v nově zrekonstruovaných
prostorách v bývalé továrně Benar. 

Dne 26. dubna jsme realizovali již druhou besedu v těchto nově zre-
konstruovaných prostorách na téma Zabijáci výchovy. Navazujeme tak
na sérii besed, které pro vás připravujeme od roku 2014. A připravujeme
další témata.

Na květen jsme přichystali výstavu modelových kolejišť, která se setkala
s velkým zájmem návštěvníků.

Činnost Jednoty bratrské v Hrádku nad Nisou, rodinného klubu Ma-
šinka a práce s rodinou je dlouhodobě podporována městem Hrádek
nad Nisou. Zároveň byla podpořena Ministerstvem práce a sociálních
věcí v rámci dotačního programu Rodina 2018 a také Libereckým krajem
v Programu na podporu činnosti mateřského centra, díky čemuž můžeme
poskytovat rodinám s dětmi dlouhodobé služby.

Společnou cestou
Lidová slavnost Společnou cestou je především setkáním obyvatel z Troj-
zemí. Je pravděpodobné, že část návštěvníků už ani nevnímá, že slavnost
samotná vznikla jako připomínka rozšíření Evropské unie v roce 2004. 
A možná je to tak dobře: zvykli jsme si na současný stav, kdy nás nijak
neomezují státní hranice. Samozřejmě, souvisí s tím i některé negativní
jevy, které někteří vnímáme více, jiní méně. Faktem ale je, že na Společ-
nou cestu na Trojmezí si lidé cestu stále nacházejí a dokáží se bavit po
celé odpoledne. Na podiu se i letos vystřídaly hudební soubory z Čech,
Německa i Polska, program byl připraven i pro děti, na všech třech stra-
nách hranice vzplály ohně a závěrečnou tečku obstaral ohňostroj odpa-
lovaný za kulisou tvořenou státními vlajkami.

V Hrádku bude mít zastávku protidrogový vlak



„Dobrý den, záchranná služba. Jak Vám mohu pomoci?“ Stejná nebo
velmi podobná věta zazní po celé republice každých 15 vteřin. Každých
15 vteřin se najde někdo, kdo nutně potřebuje pomoc zdravotníků pro
sebe nebo pro své blízké. Každých 15 vteřin operátoři na dispečinku roz-
hodují, kam poslat sanitu, kam lékaře, kam „jen“ zdravotníka. Každých
15 vteřin rozhodují o lidských životech. Každých 15 vteřin aktivně po-
máhají.

Zdravotnické operační středisko Záchranné zdravotnické služby Libe-
reckého kraje vzniklo 1. ledna 2007 sloučením bývalých okresních 
dispečinků ZZS okresů Liberec, Česká Lípa, Jablonec n. Nisou a Semily.
Hlasy, které jako první pomáhají lidem v krizových situacích, patří 
operátorům – sestrám specialistkám v oboru intenzivní péče s kurzem
Operační řízení přednemocniční neodkladné péče.

Hlavním úkolem operačního střediska je nepřetržitý příjem tísňových
volání a jejich vyhodnocení, řízení a koordinace činnosti výjezdových
skupin celého Libereckého kraje. Tísňové výzvy přicházejí z území Libe-
reckého kraje na linku 155, případně z operačních středisek ostatních
složek integrovaného záchranného systému. Zdravotnické operační 
středisko je centrálním pracovištěm operačního řízení, které pracuje 
v nepřetržitém režimu. To znamená, že nikdy nemůže nastat okamžik,
kdy by vyzvánějící telefon nikdo nezvedl. 

V okamžiku přijetí a vyhodnocení tísňového volání se rozběhne 
složitý řetězec pokynů a informací mezi volajícím na lince, operátorem 
a záchranáři. Pokud je to nutné a možné, rozběhne se i systém AED –
tedy aktivace defibrilátorů rozmístěných mezi hasiči nebo policisty. 
Ty je nutné všechny nepřetržitě koordinovat a rozhodovat o případném 
posílení pomoci. Zároveň musí operátor v podstatě nepřetržitě komuni-
kovat s volajícím a poskytovat mu instrukce k zajištění první pomoci do
příjezdu výjezdové skupiny na místo události. A je i tím, kdo koordinuje
předávání pacientů nemocnicím jako cílovým poskytovatelům akutní
lůžkové péče. 

Jedním z nejtěžších úkolů operátorů je poskytování pokynů volajícím
tak, aby je správně pochopili a aby i naprosto neinformovaný člověk 
dokázal zabezpečit první pomoc postiženému, případně sám sobě. Pro
tuto činnost jsou operátoři speciálně vyškoleni. Právě proto mohou pro-
střed nictvím telefonu pomoci volajícímu provádět postupy pro záchranu

života do doby, než na místo dorazí záchranáři.
Den linky 155 jsme si připomněli 15. května.

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsících březnu, dubnu a květnu
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Stanislava Tichá, Jaroslava Topolančinová,
Magda Kotková, Pavel Šouta,
Jaroslav Najman, Hana Smutná,
Miloslava Vávrová

80 let Eva Strümpelová, Alžběta Brodňanská,
Marie Slezáková, Jiří Soukup,
Otilie Šimková

81 let Ludmila Pavlíková, Milan Faltus
82 let Jindřiška Straková, Drahoslava Kotenová
83 let Walter Sitte, Marie Jandová
84 let Zdeňka Hanicová
85 let Helena Nevyhoštěná, Margit Ručková,

Milan Veselý
86 let Josef Hreha, Adolf Ručka,

Jaroslava Ivanová
87 let Vilibald Bouček, Helena Chlumová,

Jiří Brožík, Zdeňka Vondráčková, 
Václav Dragoun

88 let Zdenka Novodvorská
89 let Soňa Procházková, Antonín Procházka,

Miluše Machková
90 let Henrieta Kasalová
91 let Jiří Malý, Žofie Machalová,

Božena Zemanová, Jarmila Kolocová,
Lisa Tuhá

92 let Josef Bláha, Jaroslav Urban
94 let Vladimír Miklošín
95 let Františka Čechová
96 let Božena Hošková

Dne 25. 5. 2018 byli v obřadní síni Hrádecké radnice
uvítáni noví hrádečtí občánci: 

Šimon Laur, Emily Nováková, Erika Krajčovičová, 
Jan Kovacs, Karolína Jelínková, Adriana Škaloudová, 

Petra Vietzová, Ester Šrajerová, Tom Housa, 
Karolína Vachková, Tomáš Svoboda, Miluše Vystrčilová, 

Radek Vystrčil, Sofie Anna Šwiaderová

Monika Korbelářová, matrikářka

kdo je operátor linky 155? Ten, kdo v tísni
pomáhá hlasem jako první

6 ze společnosti

Zahradní slavnost
Sešel se rok s rokem a dne 27. května se opět konala Zahradní slavnost,
kterou každoročně pořádá Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou v pro-
storách zahrady DPS Nádražní. Zúčastnilo se jí asi 65 seniorů, za město
byli přítomni p. starosta Horinka a p. místostarosta Farský. Kulturní 
vystoupení nám zajistily hrádecké mažoretky, pak následovalo vystoupení
s hroznýšem královským a nakonec nám zazpíval soubor seniorů z Liber -
ce Matylda a Tylda. V průběhu odpoledne bylo pro návštěvníky slavnosti
a pro hosty připraveno malé občerstvení, dále tombola a na závěr se po-
dávaly již tradiční grilované buřty. Reprodukovanou hudbu nám zajistil
p. ředitel Mgr. Havel ze ZŠ Loučná. Slavnost se vydařila a ke vší spokoje-
nosti přispělo i nádherné počasí. Takže zase za rok.



Lucie Kořínková chodí do 4. třídy ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou.
Věnuje se celé řadě koníčků, ale nejúspěšnější je v zimě, hlavně na snow-
boardu. Protože má za sebou už několik úspěchů, dostalo se jí v zimě
ocenění Sportovce roku 2017 v Hrádku nad Nisou. A pro zchlazení v nebý -
vale teplých jarních dnech dnes přinášíme rozhovor hlavně o lyžování.

Nejdříve nám Lucko vysvětli, jaké disciplíně se věnuješ.
Je to snowboardcross. Jezdí se na trati s různými skoky, zatáčkami a bou-
lemi, přes které se musíte co nejrychleji dostat. Je to ta disciplína, které
se věnuje Eva Samková.
Už ses někdy s Evou Samkovou potkala?
Ano. Bylo to na soustředění na Božím Daru, kde trénovala ve stejné 
crossové dráze. Dokonce jsme si i povídali o tom, jak nás ježdění baví 
a co jiného ještě děláme. Klub Snowbeasts, za který jezdím, má Evu Sam-
kovou jako patronku, ona je vlastně jeho spoluautorkou. Náš klub sídlí 
v Jablonci, kde máme i svého trenéra. Teď už Eva nemá moc času, ale
naše hlavní trenérka je její kamarádkou. Když přemýšlely, co by pro zvi-
ditelnění našeho sportu udělaly, tak vymyslely tento klub. Eva Samková
doteď občas jezdí na společné kempy.

Jak dlouho se sportu
věnuješ?
Asi dva roky. Předtím jsem
lyžovala, už od dvou let.
Jezdila jsem tehdy hlavně
s mamkou a taťkou, hodně
mě naučila mamka.
Jak vypadá tvůj tré-
nink? Třeba teď, když
není sníh?
Každé úterý jezdíme na
longboardech, posilujeme
celé tělo, abychom se
snáze udržely v crossové
dráze a nevyletěly třeba ze
skoku. V jablonecké hale
máme atletickou přípravu.
V zimě jsme skoro každý
víkend byli na Dolní Mo-
ravě, kde byla postavená
crossová dráha.
Kolik vás je v oddíle?
Asi čtyřicet, ale někteří

jsou už jen zapsaní, a už nejezdí.
Co bylo v loňském roce tvým největším úspěchem?
To jsem byla třetí na Mistrovství ČR ve snowboardcrossu a třetí v Českém
poháru. Letos jsem začala jezdit ještě slalom. Protože v České republice
je málo crossových drah, začal se klub věnovat i slalomu, který jezdí 
Ester Ledecká. Po Společenském večeru jsem vybojovala třetí místo v Če-
ském poháru ve snowboardcrosu a třetí místa na Mistrovstvích České 
republiky ve snowboardcrossu a v obřím slalomu.

Zbývá ti čas ještě na něco jiného?
Za chvíli mi začíná na hřišti trénink volejbalu, pak chodím ještě na hasiče
a tancovat.
Jak to jde skloubit se školou?
(Do rozhovoru se vkládá maminka: „Řekni, proč jsme přišly pozdě na roz-
hovor!). 
Protože jsem dělala domácí úkoly, no. Ale jinak to docela jde.
Jak trénuješ třeba konkrétně skoky?
Nejdřív se člověk musí naučit jezdit na celé ploše prkna a jezdit rovně.
Naučit se dělat dřepy, aby se mohl na skoku vytáhnout a pokrčit nohy.
Potom se trénují různé odrazy, člověk musí zvládnout olíčko (ollie, odraz
z prohnuté patky prkna). A to je hodně důležité, aby skok člověka příliš
nevyhodil, protože jinak ztrácí rychlost. Čím kratší skok, tím je to lepší.
Tak když tedy není zajímavé, jaký máš nejdelší skok, víš, jakou
jsi měla na snowboardu největší rychlost?
Na snowboardu ne, ale na lyžích ano. Asi 60 km/h. Na černé sjezdovce
na Tanvaldském Špičáku.
Už sis někdy pořádně nabančila?
Docela hodněkrát. Naštěstí se mi ještě nikdy nic vážného nestalo. V za-
táčkách se při snowboardcrossu občas strkáme, někdy to je na protest,
ale vždycky to dobře dopadlo.

Kolik vás na závodech jezdí?
Teď asi deset, ale už budu závodit ve vyšší kategorii a tam nás bude 
kolem 25.
Zimní sporty jsou docela drahé, obzvlášť když jezdíte trénovat
až tak daleko. Bere na to ohled třeba ježíšek?
Dárky chodí, ale je jich míň a lepší než dříve. A třeba babička mi dá spíš
peníze, abych si naspořila třeba na helmu.

Tak ti přejeme, aby to všechno tak dobře pokračovalo, abys nadále 
jezdila úspěšně a bez úrazů.

75–6. ãíslo,
květen, ãerven 2018rozhovor

Snowboardová medailistka, která se rozhodně nenudí



Letošní oslava mezinárodního dne dětí na Kristýně byla inspirovaná 
známými pohádkami. Na deseti stanovištích se děti setkaly s červenou
karkulkou, žabím princem, Nastěnkou a Ivanem, čerty i čarodějnicí 
z perníkové chaloupky, vodníky a mnoha dalšími pohádkovými posta-
vami. Ty dětem rozdávaly úkoly, jejichž splnění, nebo spíše nesplnění,
třeba z obavy před čertem, nebylo překážkou v udělení sladké odměny
a vytouženému potvrzení. V závěru stezky vedoucí kolem jezera totiž na
děti čekal stánek s velkým výběrem hraček. 

Rušno letos bylo i na atrakcích. K novým nafukovacím trampolínám,
které jsou na Kristýně na stálo, přibyly na odpoledne skákací hrady, kla-
sická velká trampolína, řetízkový kolotoč, vzduchovková střelnice, jízda
na koních a samozřejmě také horolezecká lanovka. Kolik dětí ji využilo
lze jen odhadovat, každopádně obdiv si horolezci zaslouží. Manipulace
se živým nákladem vyžaduje dost síly a zručnosti a druhý den z ní bolí
nejen ruce. V závěru ještě hasiči předvedli, jak se z auta vyprošťuje zra-
něná osoba. 

Letošních osm set dětí při dětském dni vyžadovalo trochu trpělivosti,
protože i když se pořadatelé hodně snažili, fronty na stanovištích byly
dlouhé. 

Poděkování patří všem sponzorům, bez jejichž přispění by oslavy dne
dětí na Kristýně nebylo možné v takovém rozsahu uspořádat, a také
všem dobrovolníkům, kteří se do příprav a organizaci dětského dne za-
pojili.

Sponzoři:
1. Jizerskohorská stavební společnost; Artmetal Čechy, s. r. o.; Bar Pano-
rama na Kristýně; Bartosch Rolf – pohřební služba; Baslet, s. r. o.; 
Bistiak Jiří – autodoprava; Böhmová Blanka – ČS PAP OIL; Červená Iva;
Eftec Czech republic, a. s.; ELITEX FINISHING, s. r. o; Energy Benefit
Centre, a. s.; Ernst Bröer, spol. s r. o.; EUROVIA CS, a. s.; Farský Pavel;
Fony – Jan Foniok; H – therma, a. s.; Hagal, s. r. o.; Horinka Josef; 
Hrádek potřebuje změny, z. s.; Hreha Jaromír – HR GRIL; IBR Consulting,
s. r. o.; Inplyto Raban a syn; Jostav, s. r. o.; Kamenictví Jakub Jurek; 

Kortan spol. s r. o.; Kovovýroba Peřina, s. r. o.; KSM Castings CZ, a. s.;
Lersen CZ, s. r. o.; LTL KOVO, s. r. o.; MAXEL, s. r. o.; Nisap CZ, s. r. o.;
Novotný Radovan; Nýdrle Zbyněk – projektová kancelář; Progres, s. r. o.;
Projektový atelier David, s. r. o.; PULSKLIMA, spol. s r. o.; Raichl Michal –
klempířství; Sladký Jan – revize elektro; Střechy Miroslav Hochman; 
TOTEX, s. r. o.; Tristone Flowtech Czech Republic, s. r. o.; Václav Větrov-
ský V + V Elmar; Výroba stuh – Elas, s. r. o.; Zahradnické služby Jindřich
Bursík; ZAPA beton, a. s.; Žána František –Autoškola. 

Na organizaci Dětského dne se podíleli:
Dům dětí a mládeže Drak – jeho pracovníci, externisté, přátelé; Volno-
časový klub Vagon; Kristýna, a. s.; město Hrádek nad Nisou; Brána Troj-
zemí, příspěvková organizace; Klub horolezců Hrádek nad Nisou; Klub
seniorů Hrádek nad Nisou; Jednotka sboru dobrovolných hasičů Hrádek
nad Nisou; MŠ Oldřichovská, MŠ Liberecká, MŠ Donín, MŠ a ZŠ Loučná.

8 ze společnosti

Z pohádky do pohádky putovalo osm stovek dětí
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Výtěžek letošního Benefičního koncertu loňský rekord nepřekonal, 
potřetí za sebou se ale podařilo vybrat šestimístnou cifru. V pořadí už 
8. koncert proběhl v sobotu 19. května 2018 tradičně na hasičské louce
v Hrádku nad Nisou. V posledních ročnících organizátoři zaznamenali
návštěvnost vysoce přesahující tisícovku lidí a nejinak tomu bylo i letos.
Díky štědrosti návštěvníků na konto veřejné sbírky „Ostrov pomáhá“ pu-
tuje téměř 112 000 korun. 

Benefiční koncerty jsou stěžejní akcí spolku Hrádek nad Nisou – Ostrov
života. Jsou vyvrcholením celoroční práce a zároveň poděkováním všem
jeho příznivcům. Snahou pořadatelů je připravit program pro celé ro-
diny tak, aby si každý našel to své a strávil na louce příjemné odpoledne
a večer. 

Letos se o zábavu postarali převážně regionální umělci – skupiny 
MAREKs, Přízeň, Cover Power a zpěvačka Kaya, pozvání ale přijala také
populární pražská kapela Hodiny. Nejen děti pobavil herec libereckého
Naivního divadla Marek Sýkora se svými přáteli, své umění předvedli 
tanečníci ze skupiny Peklo Sonic a večer svojí ohňovou šou rozzářily 
Ohnivé čarodějky. Všichni bez výjimky vystoupili bez nároku na honorář,
za což jim patří obrovský dík. 

Pyšní rodiče mohli sledovat své nejmenší při vystoupeních, které 
s dětmi nacvičily učitelky mateřských škol, vystoupily také hrádecké 
mažoretky, taneční skupina Rising Stars ze základní školy v Doníně a ne-
chyběl ani malý koncert hrádecké ZUŠ. 

Lidé mohli tradičně přispět libovolným obnosem do zapečetěných
pokladniček u vchodu a nakupovat ve stánku s rukodělnými výrobky.
Také každoročně očekávaná dražba vynesla zajímavou částku. 

Pokladny u vchodu: 79 367 Kč
Prodej ve stánku: 25 796 Kč
Dražba: 6 500 Kč
Na pomoc potřebným z Hrádku a okolí tak putuje celkem 111 663 Kč.

Opět cítíme respekt a pokoru. Nemáme dost slov, kterými bychom mohli
poděkovat všem dárcům, účinkujícím, sponzorům a dobrovolníkům,
kteří pomáhají při organizaci koncertu. Uvědomujeme si, že to, co dě-
láme, by bez této podpory nebylo možné. A jsme pyšní na to, že to, co
děláme, děláme právě v Hrádku nad Nisou. 

Za spolek Hrádek nad Nisou – Ostrov života, z. s.
Věra Baumgartnerová

Výtěžek 8. Benefičního koncertu ostrova života
je potřetí šestimístný

Branný den na kristýně
Kdo plnil svoji školní docházku v letech před sametovou revolucí, snadno
se rozpomene na branné dny. Vlastně v určité podobě probíhaly i v de-
vadesátých letech a řada škol je možná pod jiným názvem a jinou náplní
dělá i dnes. Pravdou ale také je, že asi většina dětí v současnosti o armádě,
jejích zálohách a úkolech má dnes malé povědomí. Právě to se pokusí 
v dalších letech vojáci změnit. 

První branný den, tentokrát pro žáky Mikroregionu Hrádecko-Chras-
tavsko, připravilo Krajské vojenské velitelství Liberec ve spolupráci s Li-
bereckým krajem a Ministerstvem obrany. Konalo se na Kristýně a na
trať 4 km běhu zpestřeného třeba střelbou ze vzduchovky, hodem gra-
nátem a vědomostním testem se vydalo 25 tříčlenných hlídek. Liberecký
kraj ústy hejtmana Martina Půty potvrdil záměr v branných dnech po-
kračovat i na dalších místech regionu.
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Dětská skupina
Prostory pro tzv. dětskou skupinu pro děti od 2 let vznikají v bývalém 
výměníku u MŠ Liberecká. Se školkou budou nové prostory propojeny
krčkem. Součástí změny využití výměníku a přestavby objektu je ale i vý-
měna všech oken v objektu, zateplení střechy i obvodových stěn a nová
fasáda. Na sídlišti Liberecká bude další hezčí kout.

Rekonstrukce sokolovny
Druhá etapa rekonstrukce sokolovny se už naplno rozběhla, aby na pod-
zim mohli sportovci cvičit v novém. Zázemí šaten a umýváren bylo zcela
vybouráno a nyní bude nově postaveno. Podrobně jsme o projektu psali
v minulém čísle HRÁDECKA. Třetí etapa, která počítá kromě jiného 
s ochozem pro hlavní sál a zrcadlovým sálem, se připravuje.

Nová okna kulturního domu
Objektu kulturního domu Beseda se v posledních letech postupně navrací

jeho někdejší krása. Plastová okna byla v květnu vyměněna za dřevěná.
Nová okna jsou navíc špaletová, jaká známe ze starých fotografií. Spolu
s novými šambránami kolem oken a pískovcovými parapety působí celý
dům mnohem jasnějším dojmem. A tím rekonstrukce tohoto památkové
chráněného objektu nekončí. Příští rok jej čeká nová fasáda.

Nová knihovna
V pátek 8. června byly vybetonovány základy nové knihovny ve dvoře
multifunkčního centra. Hrubá stavba může začít. V podzimních měsících
se počítá se zahájením rekonstrukce Schubertovy vily a prostory stávající
knihovny bude potřeba uvolnit. Můžeme se tedy těšit na stěhování do
nových prostor.

Podstávkový dům Koník
K závěru se chýlí rekonstrukce podstávkového domu na rohu Nádražní

Investiční akce ve městě



a Žitavské ulice. Všechny konstrukce už jsou vyměněny, uvnitř zbývalo
na konci května dokončit jen podlahy a nátěry. Nová podoba domu od-
povídá době jeho vzniku. Při rekonstrukci se dle nálezů změnila vnitřní
dispozice domu. V patře tak je stejně jako v přízemí největším prostorem
světnice, doplněná dvěma menšími místnostmi. Zvolené barvy rovněž
odpovídají době vzniku domu, což jej odlišuje od našich dnešních před-
stav podoby lidového stavení.

Nová cesta na Kristýně
Ještě před začátkem sezóny se podařilo dokončit vybudování nové cesty
na Kristýně. Na zídce oddělující zatravněnou pláž od cesty vznikly lavičky,
které určitě najdou své využití nejen v letních měsících. Při budování
zídky byla v nejnutnější míře poškozena zatravněná pláž, ale nyní už je
vše zase v nejlepším pořádku. Na plochu byly položeny trávníkové ko-
berce. Zbývá dokončit zábradlí, dětská hřiště a připravují se také stojany
na kola.

Příprava pozemků pro rodinné domy Pod Ovčím kopcem
V lokalitě Pod Ovčím kopcem začala příprava sedmi pozemků pro bu-
doucí výstavbu rodinných domů. Každý bude mít výměru 700–800 m2.
O způsobu prodeje ani o jejich prodejní ceně ještě není rozhodnuto. Pro-
dávat se mohou zveřejněním na úřední desce nebo i ve veřejné dražbě.
Cenu pozemku bude obdobně jako v předešlých případech tvořit základ -
ní cena pozemku navýšená o náklady na srovnání terénu, na přeložku
vrchního vedení vysokého napětí a položení plynovodu, vodovodu a ka-
na lizace.

Nové povrchy komunikací
Husova ulice se na začátku května dočkala nového povrchu. Bylo po-
třeba hodně trpělivosti, protože po rekonstrukci kanalizace, vodovodu 
a plynovodu bylo potřeba vyřešit problémy s nestabilním podložím. Ale
výsledek stojí za to. Nový asfalt je také na Horním Sedle v ulici vedoucí
okolo hasičské zbrojnice a v celém Oldřichově. Tam šlo ale o investici 
Libereckého kraje.

Opravy a rozšiřování vodovodů a kanalizací
V ulici Jílová se rozběhlo budování nové kanalizace. Po dohodě s vlastníky
vodovodů, kanalizací a plynovodů probíhají i rekonstrukce stávajících
sítí a následně se kompletně rekonstruují i vlastní komunikace. Letos se
chystá ještě pokračování na Zlaté Výšině, v ulici Polní a uličky odbočující
z Oldřichovské ulice.

Hřbitovy na Dolní Suché a ve Václavicích
Na obou hřbitovech v okrajových částech města začaly avizované opravy
obvodových zdí. Na hřbitově na Suché, který se nachází z části v lese, se
opravoval i dřevěný plot.

115–6. ãíslo,
květen, ãerven 2018investiční akce
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Zpestření výuky jazyků na 
ZŠ T. G. Masaryka

Pro zpestření a oživení výuky německého jazyka se základní škola 
T. G. Masaryka zapojila do jazykových animací s názvem „Němčina 
nekouše“ určených pro žáky 2. stupně a „Sousední světy“ pro žáky 
1. stupně. Jazykové animace pořádá Koordinační centrum česko-němec-
kých výměn mládeže Tandem. Oba projekty běží již několik let a jsou 
financovány Česko-německým fondem budoucnosti a německým vel-
vyslanectvím v Praze. Hlavním cílem jazykových animací je zprostředko-
vat žákům hravou formou informace o sousední zemi a jejím jazyku.  

Žáci 2. stupně si s jazykovou animátorkou zopakovali, co už z němčiny
znají, a naučili se i něco navíc. Formou hry s užitím různých didaktických
pomůcek si procvičili např. barvy, čísla, měsíce a znalosti z německých
reálií.

Žáci 1. tříd zapojení do projektu „Sousední světy“ absolvují celkem
osm návštěv jazykového animátora, kdy se postupně naučí základy 
německého jazyka. První dvě setkání byla velmi úspěšná. Žáci již umí 
německé pozdravy, barvy či pojmenovat nejrůznější věci a potraviny.
Všichni se také těší na výlet do Žitavské zoo, který se bude konat 
v červnu.

Několik let po sobě organizuje ZŠ T. G. Masaryka setkání svých žáků
s rodilými mluvčími. Jde o čtyřdenní program, kdy mají žáci příležitost
vyzkoušet své znalosti angličtiny a poprat se s jazykovou bariérou. 
Lektoři kurzu, letos z Kanady a Irska, mluví pouze a jen anglicky, a tak
cokoliv žáci potřebují, musí vyslovit anglicky. Během kurzu probírají žáci
se svými lektory témata, která rozvíjí slovní zásobu a hlavně zbavují žáky
ostychu.

Ještě do 23. června máte možnost navštívit výstavu, kterou v Bráně Troj-
zemí připravili hrádečtí horolezci. Je věnována hlavně zdolávání pískov-
cových skal v Lužických a Žitavských horách, ale horolezci ji pojali i jako
výlet do více než sedmdesátileté historie oddílu. Na výstavě proto mů-
žete vidět i fotografie z cest do „opravdových“ hor, stejně jako vybavení
pro lezení v ledu a několikadenní výstupy.

Většina vystavených předmětů se ale přeci jen týká pískovcových hor.
Ať už jde o různé zabezpečovací prvky nebo lezečky či úvazky. Je to za-
jímavá část výstavy, protože horolezci dokázali ve svých skříních najít
věci, které se používaly před mnoha desítkami let. Mnoho vybavení 
pochází z dob, kdy v Čechách nebylo běžně dostupné a na řadu přišla
vynalézavost a um horolezců, kteří si leccos vyráběli sami.

Zajímavou kapitolou, zvláště pro pamětníky, mohou být desítky foto-
grafií připomínající nejen zdolané vrcholy, ale i řadu akcí, které horolezci
absolvovali. Atmosféru výstavy dotváří umístění fotografií na polystyré-
nových deskách a ručně psané popisky.

Součástí výstavy je i videoprojekce, ve které můžete shlédnout záběry
na Vraní skály, Horní skály a Popovy skály z ptačí perspektivy.

S láskou a pokorou
Dalším hostem z řady koncertů v kostele sv. Bartoloměje byl Hradišťan 
s Jiřím Pavlicou. Pro soubor už dávno neplatí jeho folklórní zařazení, 
i když je část tvorby stále lidovou hudbou inspirovaná. Do hudby Hra-
dišťanu se ale promítá inspirace z mnoha dalších zdrojů. A takový byl 
i koncert v Hrádku. Mezi skladby vážnější Hradišťan zařadil i obecně
známé „hity“, pár písniček pro děti, které byly v publiku také zastoupe -
né a několik skladeb na přání. Protože se setkání s Hradišťanem odehrálo
na sklonku května, zařadili muzikanti mezi skladby i několik májových. 
V samotném závěru došlo i na překvapení v podobě zapojení varhan na
bartolomějském kůru. 

Výjimečný hudební zážitek, neobvyklá pokora všech hudebníků,
uměřené průvodní slovo Jiřího Pavlici. Hradišťan je soubor, se kterým je
každé setkání svátkem.

Horolezci v Pískovcových horách



cvičení Lída na závodech
I letos jsme se s podporou města Hrádek nad Nisou zúčastnili postupové
soutěže Medvědí stezka. Jde o orientační závod dvojic s plněním různých
vědomostních i sportovních úkolů v přírodě. Trasa je rozdělena podle
kategorií. Regionálního kola ve Vratislavicích se 12. května zúčastnilo 
celkem 88 dětí z TJ Rochlice, Vratislavice, Loko I, z hrádeckého Cvičení
Lída přijelo závodit 28 dětí. Mladší žactvo zdolávalo vzdálenost 3 km, při
níž hlídky poznávaly různé živočichy, rostliny, hrady, dopravní a turis-
tické značky a jiné. Starší žactvo běželo 4,7 km s azimutovým úsekem,
zdravovědou, slaňováním a dalšími úkoly. Všem se měřil čas a v cíli se
připočítaly trestné minuty za chybné odpovědi. 

Již šestým rokem si vybojovali 1. místo ve starších žácích IV
(2003–2004) Standa Patočka a Tomáš Křenek.
Další naše výsledky:
Mladší žáci I (2009 a mladší):
1. místo: Pavlína Ortová a Kačka Vinklárková 
2. místo: Marek Šedivý a Filip Paseka
Mladší žáci II (2007–2008):
1. místo: Matěj Čemus a Jakub Wierzba
Starší žáci III (2005–2006):
1. místo: Jakub Vích a Adéla Šrajbrová
3. místo: Rostik Patočka a Eliška Křenková
Starší žákyně IV (2003–2004):
1. místo: Sabina Pikorová a Šárka Čížová

O dva týdny později se v Kytlicích konala krajská soutěž Medvědí stezky.
V letošním roce byly pro soutěžící připraveny opět dvě trasy, pro mladší
kategorie v délce 4,5 km a pro starší 9,5 km. Mezi 88 dětmi z Rochlic,
Vratislavic, Loko I, Doks, Harcova a Zákup bylo také 12 z Hrádku. Všichni
závodníci zdolali celou trať, zvládli veškeré úkoly a otázky i páteční 
večerní hry. Každá jednota si připravila odpolední hry. Sobotní večer
bylo na programu loutkové divadlo, scénky, diskotéka a opékání buřtů 
u ohně. V neděli dopoledne proběhlo vyhlášení výsledků. Z každé kate-
gorie postupují první dvě hlídky do republikového kola. 
Výsledky:
Mladší žáci II (2007–2008)
1. místo: Adélka Šrajbrová a Kateřina Vinklárková
2. místo: Matěj Čemus a Jakub Wierzba 
Starší žáci III (2005–2006)
2. místo: Jakub Vích a Barbora Vodrážková 
Starší žáci IV (2003–2004)
1. místo: Sabina Pikorová a Šárka Čížová  
1. místo: Standa Patočka a Tomáš Křenek 

Ani letos nevynechalo Cvičení Lída atletické závody v Zákupech. Hrádečtí
žáci soutěžili s dalšími 52 dětmi z Doks, Zákup a Harcova. O medaile se
jelo poprat 20 dětí a byly opravdu úspěšné:
Výsledky:
Mladší žákyně 0 (2001–2012):
1. místo Valérie Suková
Mladší žákyně a žáci I: (2009–2010):
2. místo Nella Pavlíčková a 3. místo Pavlínka Ortová a Toník Feix
Mladší žáci II: (2007–2008):
2. místo Matěj Čemus
Starší žáci III: (2005–2006): 1. místo Kuba Vích 
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okolo 80 dubů
V loňském roce připravil team KSM Hrádek silniční cyklistický závod
Okolo 80 dubů pojmenovaný podle části lesa mezi Grabštejnem a Bílým
Kostelem. Z oněch 80 dubů už v lese mnoho nezbylo, závod měl ale
velmi dobrou odezvu od závodníků a to byla motivace k přípravě dru-
hého ročníku. Ten se konal 26. května na stejném okruhu Grabštejn –
Václavice – Pekařka – Bílý Kostel – Grabštejn a posuzováno čistě podle
počtu závodících byl ještě úspěšnější. Na tratích se utkalo 172 cyklistů od
nejmenších po ostřílené borce.

Připravit a organizačně zajistit silniční závod není jednoduché. Kromě
spousty administrativních kroků je potřeba se postarat o bezpečnost 
a řadu dalších věcí, bez kterých by závod nemohl proběhnout. Jednou 
z nich je trpělivost obyvatel, protože po dobu závodu jsou nevyhnutelná
jistá dopravní omezení. Za pochopení obyvatel jim patří poděkování. 
Silničních závodů už je dnes pomálu, o to více si pořadatelé váží toho,
že na okruhu s bezvadnými silnicemi, umístěném navíc v pěkné krajině,
závod mohou pořádat.

Absolutním vítězem závodu se stal Vojtěch Jonáš, který 81 km zdolal
ještě o minutu rychleji než loňský vítěz: za 2 hodiny, 4 minuty a 37 sekund.
Na trati 54 km vyhrál Jan Skrbek za necelou hodinu a půl.

Vynikající diváckou atmosféru měl jeden z nejzajímavějších úseků 
závodu, stoupání tzv. Zámeckou ulicí od rybníka pod Grabštejnem, kte-
rému cyklisté říkají Mur de Grabštejn. Nejrychlejší závodníci taky dokáží
jet průměrnou rychlostí 35 km/h, což je běžným smrtelníkům nepocho-
pitelné. A protože povzbuzování je tady hodně důležité, ti nejaktivnější
fandové byli po každém průjezdu odměňování plechovkou piva. I diváci
si tedy mohli odnést odměnu.



14 tip na výlet

Tip na výlet
Blíží se prázdniny, čas her a dobrodružství. Proto je dnešní výlet určený
našim nejmenším. Sbalte si batůžky, pojedeme za pohádkou. Kam? No
přece do Starých Hradů!

Hrad a zámek Staré Hrady
Najdete ho v obci Staré Hrady, nedaleko Jičína. První písemná zmínka 
o tvrzi Stará je z roku 1340 v závěti Arnošta ze Staré. V ní věnuje tvrz 
i s přilehlými vesnicemi a pozemky své manželce Adličce. Páni ze Staré
byli tehdy nejvýznamnějším rodem v okolí. V průběhu staletí se zde 
vystřídalo několik pánů a původní tvrz prošla několika přestavbami. 

Po roce 1945 se stal zámek majetkem československého státu. Nebyl
však nadále opravován, a tak i přes snahu především nadšených brigád-
níků bylo roku 1960 rozhodnuto o jeho demolici. Naštěstí se roku 1964
stal předsedou MNV učitel pan Vladimír Holman. Dal dohromady něko-
lik nadšenců z obce i okolí a zámek začal růst z trosek. Od roku 1994 byl
v majetku obce, ta se ale pro vysoké náklady na jeho obnovu a údržbu
rozhodla objekt prodat. V roce 2007 tak přešel do vlastnictví manželů
Sukových, kteří v něm vytvořili vskutku pohádkové království a o rok poz-
ději ho otevřeli veřejnosti.

Hradem a zámkem vede prohlídkový okruh „Jak se žilo za císaře pána
Františka Josefa I.“, kde mnoho tisíc exponátů představuje život pro-
stých lidí, měšťanů a šlechty v době vrcholu habsburské monarchie.
Zvláště děti potěší na zámku návštěva Dračí královské komnaty, kde
vládne moudrý dračí král Rozumbraďák XVI. Další dva pohádkové
okruhy – Zámecké pohádkové sklepení a Hradní pohádková půda – jsou
věnovány především dětem, i když laskavý humor pohádek čaroděje 
Archibalda I. rádi ocení i dospělí.  

Hrad je otevřený celoročně, kromě běžných prohlídek tady nabízí 
v průběhu roku také nejrůznější akce. Manželé Sukovi mají s hradem 
a zámkem velké plány. Postupně celý areál obnovují a chtějí svým náv-
štěvníkům nabídnout co nejzajímavější expozice. Zajeďte se podívat, jak
se jim to daří. 

Věra Baumgartnerová, zdroj:www.starehrady.cz

Pozvánka k sousedům
Červen, to je léto, třešně, jahody, dlouhé dny a teplé noci. Děti se těší na
prázdniny a my jim čekání můžeme zpestřit nějakou pěknou akcí. Nejen
u nás, ale i v našem okolí je z čeho vybírat. Tak si to přicházející léto
pěkně užijte! 

14.–17. červen – ProArt festival – Galerie lázně Liberec
Již podruhé se ve své patnáctileté historii představí v Liberci meziná-
rodní ART_workshop festival ProART, který v sobě spojuje denní multi-
žánrové umělecké dílny a večerní produkce nadžánrových projektů, 
koncertů a přátelských setkání.
15. červen – Dětský den + den otevřených dveří – Liberecká 
kasárna 
Návštěvníci se mohou těšit na ukázky techniky, zbraní a vybavení che-
mického vojska a Vojenské policie, ukázky vojenského lezení a slaňování,
ukázky výcviku služebních psů, ukázky možností armádní zdravotnické
služby, střelbu ze vzduchovky a mnoho dalších soutěžních her. 
15.–16. červen – Svatovítská pouť + Kundratická lávka –
Osečná – Lázně Kundratice 
Tradiční pouť, jejíž součástí je sobotní recesistický závod v přejezdu lá-
zeňského rybníka po lávce na jízdním kole a trakaři.
16. červen – Jethro Tull – zámek Sychrov
Výjimečný koncert k 50. výročí skupiny Jethro Tull v zámeckém parku na
Sychrově.
16. červen – Greenfest – Lidové sady Liberec
Tradiční ekofestival Greenfest proběhne letos již pošesté a opět se ponese
v duchu témat, jakými jsou permakultura, přírodní stavitelství, energe-
tická soběstačnost, zdravá strava či osobní rozvoj.
17. červen – Zámecké slavnosti – zámek Svijany
Zámek Svijany oslaví již druhé výročí od otevření zámku veřejnosti. Na
hlavním pódiu na nádvoří zámku budou probíhat vystoupení, těšit se
můžete na řadu zajímavých tradičních i netradičních stánků s občerstve -
ním a pivní osvěžení v podobě Zámeckého Mázu uvařeného speciálně
ke slavnostnímu otevření zámku Svijany před dvěma lety.
17. červen – Frozen Fest – Lidové sady Liberec
UDG, Těla, Xavier Baumaxa, Jarret, James Harries, The Scoffers, Imagi-
nárium, Ting, Nakafráno – Božský řízek…
18. červen – Den IZS – Liberec
Prezentace všech složek Integrovaného záchranného systému, tech-
 nického vybavení i praktické ukázky na nám. Dr. E. Beneše a v ulici 
5. května.
22. červen – Festival na Jizeře – Čechomor – Turnov
Kapela Čechomor v letošním roce oslaví neuvěřitelných 30 let působení
na hudební scéně. Přijďte se skvěle pobavit a zazpívat si do letního
kina.
23. červen – Noční prohlídky se sv. Barborou – hrad Grabštejn
Opět po roce máte možnost objevovat krásy večerního hradu se svatou
Barborou a jejími souputníky. Letos se ocitnete v příběhu plném rene-
sance, kdy si připomeneme zlatý věk grabštejnského panství. Čeká vás
netradiční noční prohlídka hradu, v jehož interiérech se setkáte s kostý-
movanými renesančními postavami. 
23. červen – Lesnický den a mistrovství ČR v práci s motorovou
pilou – Ralsko
Největší lesnická akce v kraji, lesní pedagogika pro děti, chovatelská pře-
hlídka trofejí a shozů, výstava lesnické techniky, zahrádkářského vybavení
a další program. Národní šampionát v práci s motorovou pilou a soutěž
operátorů vyvážecích souprav.
28. červen – Krajské slavnosti a Den otevřených dveří – Krajský
úřad Liberec
V budově Krajského úřadu a jejím okolí bude připraven celodenní pro-
gram pro všechny věkové kategorie: budova úřadu bude zpřístupněna
od 10 do 18 hodin, v sousedním parku bude připraven program pro
děti, hudební vystoupení, regionální tržnice. 

30. červen – 1. červenec – Hejnické slavnosti Hejnice
Hejnické slavnosti navazují na tradiční Hejnickou pouť, která se slaví 
u příležitosti vysvěcení Baziliky Navštívení Panny Marie v tomto městě. 
I v letošním roce se uskuteční veliká kulturní akce spojená s nabitým 
kulturním programem. Vystoupí David Koller, Marek Ztracený, Petr Spá-
lený, Pokáč, Fast Food Orchestra, Majda z Kouzelné školky, Jů a Hele 
a další.

Věra Baumgartnerová
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Sběr nebezpečných složek komunálního
odpadu

Vážení občané, město Hrádek nad Nisou ve spolupráci se Severočeskými komunálními službami, s. r. o., 
pořádá sběr nebezpečných složek komunálního odpadu, který se uskuteční v sobotu 23. června 2018 

dle tohoto časového harmonogramu:

8.00–8.10 D. Suchá bytovky
8.15–8.25 D. Suchá rozcestí u Teubnerů
8.30–8.40 D. Suchá autobusová otočka
8.45–8.55 D. Suchá bývalá ZŠ
9.00–9.10 Donín Za Školou – ZŠ
9.15–9.25 D. Sedlo restaurace U Řeháčků
9.30–9.40 D. Sedlo hasičská zbrojnice
9.45–9.55 H. Sedlo autobusová otočka
10.00–10.10 Donín Souběžná – u p. Sedmidubského
10.15–10.25 Donín Železná – park u p. Uhla
10.30–10.40 Donín Turistická – u p. Raidla
10.45–10.55 Loučná Lipová – p. Hlůže
11.00–11.10 Loučná Lipová – rozcestí u Bistiaků
11.15–11.25 Loučná U Bažin – rozcestí
11.30–11.40 Loučná Lidická – u p. Peukera
11.45–11.55 Loučná U Koruny – restaurace
12.00–12.10 Hrádek I. U Koupaliště – zahrádky
12.10–13.10 bezpečnostní přestávka
13.15–14.15 Hrádek I. Sběrný dvůr
14.20–14.30 Hrádek I. Starý dvůr
14.35–14.45 Hrádek I. Václavská – plynárna
14.50–15.00 Hrádek I. Dolní náměstí – Hovorkův statek
15.05–15.15 Hrádek I. Sokolská – hasiči
15.20–15.30 Hrádek I. Školní – park ZŠ
15.35–15.45 Hrádek I. Zlatá výšina – park
15.50–16.00 Hrádek I. Horní sídliště – ruská vila
16.05–16.15 Hrádek I. Oldřichovská – Tristone
16.20–16.30 Oldřichov n. H. restaurace U Zvoníčků
16.35–16.45 Oldřichov n. H. autobusová otočka
16.50–17.00 Václavice rozcestí – pískovny
17.05–17.15 Václavice rozcestí u Špičky
17.20–17.30 Uhelná rozcestí – vodárna
17.35–17.45 Václavice restaurace U Slunce

Sběr bude prováděn ambulantním způsobem, tj. pojízdnou sběrnou, která bude přistavena podle časového rozpisu na předem 
označeném stanovišti (info leták). Odpady budou přebírány kvalifikovanými pracovníky naší společnosti.

Přijímány budou následující druhy odpadů:
– Léky všeho druhu včetně mastí
– Domácí kapalné i tuhé chemikálie (ředidla, kyseliny, louhy, vývojky a ustalovače, chemické přípravky na ochranu rostlin, hubení 

plevelů a škůdců atd.). Nádoby musí být označeny!
– Zbytky starých barev, obaly od barev
– Všechny druhy akumulátorů včetně elektrolytu, baterií a článků
– Upotřebené motorové oleje (v uzavřených nádobách do 30 l)
– Olejové filtry a další zaolejovaný materiál

Způsob přebírání odpadů:
1. Odpady budou předávány občany na označeném stanovišti osobně pracovníkům zajišťujícím sběr. Je zde zakázáno odkládat 
odpady před příjezdem mobilní sběrny!
2. Nebude přijat odpad, který bude umístěn na stanoviště před příjezdem mobilní sběrny nebo po jejím odjezdu.
3. Sběr bude probíhat pod dohledem zástupce městského úřadu.

Další informace poskytne Váš městský úřad nebo přímo pracovníci Severočeských komunálních služeb, s. r. o., 
Žitavská 689, 463 34 Hrádek n. N., na telefonním čísle 485 140 159. Severočeské komunální služby, s. r. o.



Čerpací stanice 7 Station 
v Hrádku nad Nisou hledá

do svého kolektivu 

pracovníka na pozici 
obsluhy ČS a směnárny

Požadujeme spolehlivost, zodpovědnost
a znalost německého jazyka. 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle

733 628 321
nebo e-mailu: zdenek@7station.eu
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květen, ãerven 2018inzerce



18 program kina



195–6. ãíslo,
květen, ãerven 2018kulturni kalendář
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Letošní Odemykání Kristýny dokázalo přilákat stovky lidí. Své sehrálo 
vydařené počasí, ale také program. Nejatraktivnější podívanou skýtaly
dračí lodě. A asi všichni návštěvníci byli zvědaví na změny, které se mezi
dvěma sezónami v areálu odehrály.

V pravé poledne otestovaly kvalitu asfaltu in-line bruslaři. Letos se 
závodu účastnil rekordní počet lidí a kromě dětí se na 5km trať k Troj-
mezí vydali i dospělí a maminky s kočárky. Krátce nato se děti utkaly 
v závodech horských kol. Mezitím už na Kristýně nacvičovaly 4 posádky
dračích lodí. Na Kristýnu se lodě pro dvacetičlenné posádky vrátily po
osmi letech. Překonat obavy, sehrát se, vyburcovat k nejlepšímu výkonu,
mezi rozjížďkami posílit posádky o nově příchozí, kteří dosud nic netu-
šíce pozorovali dění bezpečně ze břehu. Závěrečné souboje o konečné
pořadí byly napínavé do posledních záběrů pádel. Nejúspěšnějším 
nakonec byla posádka, jejíž jádro tvořili členové hrádeckého Multisport
Teamu.

Nejen dračí lodě toho dne byly na Kristýně: slunečného teplého 
počasí využilo několik rodin ke splutí Nisy do Marienthalu. V loděnici ale
půjčovali lodě i na jízdy po Kristýně. A tradičně připravili závody kolo-
běžek a letos také horolezeckou stěnu.

Na improvizovaném pódiu letos zahrál Stan Band a německá kapela
Midirock, která protáhla sváteční odpoledne až skoro k západu slunce.

Symbolického odemčení Kristýny se letos ujal spolu se starostou Hrádku
nad Nisou Josefem Horinkou primátor sousední Žitavy Thomas Zenker.
Zahájili tím sezónu, která letos začala díky příchodu teplého počasí ne-
zvykle brzy. Zároveň ale také začala sezóna, kterou na Kristýně odstarto-
valy velké změny. Cesta podél jezera včetně nájezdu na cyklostezku 
v jižní části areálu už byla prakticky dokončena, stejně tak terasa pod 

Karibikem. Dřevěné lavičky na zídku, která cestu oddělila od travnaté
části pláže, byly namontovány o pár dnů později. A nový písek na pláži
u jezera svítí už z dálky.

Zároveň se již projektuje druhá etapa úprav na Kristýně, která vyřeší
především prostor pláže na severu.

Letošní Odemykání Kristýny bylo součástí projektu Hrádek nad Nisou –
Oybin – kulturní léto 2018, podpořeného prostřednictvím Euroregionu
Nisa Evropskou unií z prostředků Evropského fondu pro regionální 
rozvoj z Programu spolupráce na podporu přeshraniční spolupráce
mezi Českou republikou a Svobodným státem Sasko 2014–2020.

odemykání kristýny


